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    Az ErdéLyI MAGyAr Néppárt NAGyvárAdI hAvILApJA I. évFOLyAM, 4. SzáM, 2013. AuGuSztuS

Több mint hétszázan vettek részt Nagyvá-
radon, az egykori Olaszi temető helyén kiala-
kított parkban azon a tüntetésen, amelyet az 
Erdélyi Magyar Néppárt és az Erdélyi Magyar 
Nemzeti Tanács szervezett Románia közigaz-
gatási átalakítási terve elleni tiltakozásként. Az 
ország több mint száz településén zajlott ha-
sonló megmozdulás, ezek között félszáz parti-
umi és 24 Bihar megyei helyszínen. 

Török Sándor, az EMNT Bihar megyei elnöke 
köszöntötte – a román többségű városi tanács 
által nemrég Mihai Viteazul zsoldosvezérről, 
olténiai bánról önkényesen elnevezett – Olaszi 
parkban megjelenteket. Elmondta: „Meggya-
lázott temetőnkért, a kétnyelvűség törvényre 
emeléséért, magmaradásunk zálogáért – a 
partiumi autonómiáért –, és főként a román 
kormány minket eltüntetni akaró ámokfutása, 
a bennünket semmibe vevő regionalizációs 
tervezet ellen tüntetünk.” 

Első felszólalóként Zatykó Gyula, a Néppárt 
Partiumért felelős alelnöke lépett mikrofon elé, 
aki felhívta a figyelmet: egyik alapvető jogunk-
kal élünk, amikor összegyűlünk, hogy békésen 
és civilizáltan, a demokrácia játékszabályait 
tiszteletben tartva álljunk ki érdekeink mel-

lett. Véleménye szerint megakadályozhatók a 
román kormány ésszerűtlen és természetelle-
nes régiósítási tervei, de ehhez az szükséges, 
hogy hallassuk a hangunkat, és egyértelműen 
felmutassuk álláspontunkat. Ügyünkhöz meg 
kell nyernünk a történelmi régiók területén 
élő románságot is, hiszen a szétszabdalásnak 
ők is elszenvedői lesznek. „Növelni kell Erdély 
egészének mozgásterét, önrendelkezést kell 
biztosítani az itt élőknek, és csökkenteni kell 
azt az egészségtelen kapcsolatot, amely a 
központosított egységállam keretei között Bu-
karesthez köti. Székelyföld, Partium és Erdély 
egésze sokkal többre képes. Meg kell adni 
nekik az esélyt, hogy ezt bebizonyíthassák” – 
hangsúlyozta a néppárti alelnök. Ezt követően 
felolvasta az „Erdélyi kiáltvány a történelmi ré-
giókért” című, közel százhúsz romániai helyszí-
nen egy időben elhangzó felhívást.

Nagyváradon is kiálltak  
a történelmi régiókért

folytatása a 8. oldalon
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„Újra napirenden a távfűtés” címmel közöl-
tünk egy helyzetjelentést múlt havi lapszá-
munkban a bihari megyeszékhely hőenergia-
ellátásáról. Megfogalmaztuk: Nagyváradon a 
helyi önkormányzat képtelen közmegelége-
désre és törvényes, jogkövető úton megoldani 
a távhőszolgáltatás körül kialakult helyzetet. A 
fejlemények tükrében a központosított rend-
szerben történő nagyváradi hőenergia-ellá-
tás (távfűtés) övezetekre való felosztásáról el-
mondható: a döntéshozóknak az a most már 
nem is titkolt szándéka, hogy a város területén 
behatárolnának olyan övezeteket, amelyek ki 
lesznek téve a hőenergia-szolgáltató kényé-
nek-kedvének, s amelyek biztosítják a szolgál-
tató profitját. Ennek céljából megváltoztatják a 
szolgáltatás működési szabályzatát, valamint 
tiltást vezetnek be az építési engedélyek meg-
szerzéséhez is e téren.

Így szól a hivatalos indoklás: „Az állam úgy 
döntött, hogy ha beruház a központosított 
hőenergia-rendszerekbe, akkor úgy kellene, 
hogy legyenek stabil fogyasztók is, ami miatt 
bevezette a rendszerről való leválás tiltását.”

A továbbiakban hamis érvek felhasználásá-
val azt erőltetik, hogy ha valamit csupán java-
soltak elfogadásra, az már az elfogadás és nor-
makontroll hiányában is végrehajtható.

Feltevődik az a kérdés, hogy egy, az illetékes 
szabályozási hatóság és az igazságszolgáltatá-
si intézmények által elmarasztalt szolgáltató 
(Electrocentrale Rt.) és a tulajdonos önkor-
mányzat megteheti-e, kompetens-e továbbra 
is szabályokat diktálni a lakosság érdekei ellen.

Az egységes fűtési övezetek 
megállapítása Nagyvárad megyei jogú 

városban

A nagyváradi tanács újra csak öncélúan, a 
közösségi érdek, azaz a hőenergia-fogyasz-
tók igazi érdekeinek figyelembe vétele nélkül 
fogadta el a „Megvalósíthatósági tanulmány 
az egységes fűtési övezetek megállapításáról 
és az egységes fűtési övezetek behatárolásá-
ról Nagyvárad municípiumban” című helyha-
tósági határozatát. Fellelhetők a határozatot 
bevezető előterjesztésben a fogyasztókat 
fenyegető, korlátozó szövegrészek, egyéb 
furfangos mesterkedések, mint például a jog-
szabályok hiányos vagy nem pontos  idézése. 
A már említett előterjesztés olyan manipulatív 
szövegeket használ, mint: „Az egységes fűtési 
övezetek megállapításának szükségessége a 
központosított rendszerű hőenergia-ellátási 
közszolgáltatás megvalósítása számára, azok-
ban a helységekben, amelyek rendelkeznek 
központosított hőenergia-ellátási rendszerrel, 
nagy fontossággal bíró (?!? – szerk. megj.), a 
hőenergia-szolgáltatást szabályozó jogsza-
bályokban van előírva.” Ez a megfogalma-
zás szubjektív és spekulatív, mintha csak az 
egységes fűtési övezetek létrehozása lenne a 
legfontosabb gondja a hőenergia-gazdálko-
dásnak, valamint a minőségi és hatékony la-
kossági hőszolgáltatásnak.

Feltevődik a kérdés, melyek ezek a „nagy 

fontossággal bíró”, a hőenergia-szolgáltatást 
szabályozó normatívák, ugyanis a helyható-
ság szakemberei ezt nem teszik nyilvánva-
lóvá, azaz csúsztatnak! Helyesebb lett volna, 
ha nem feledkeznek meg arról, hogy közszol-

gáltatásról van szó (kérdés: kit képviselnek az 
önkormányzati képviselők vagy tanácsosok? 
a lakossági fogyasztók érdekeit vagy a szol-
gáltatók profitéhségét?), és ildomos lett volna 
a legfontosabbat idézni a legfontosabb jog-
szabályból: „A közszolgáltatások megszerve-
zésében, üzemeltetésében és fejlesztésében 
a közösségek általános érdeke az elsődle-
ges.” (2006/51. sz. közszolgáltatási törvény). 
Érdemes betűhíven idézni: „Art. 3. din Legea 
nr.51/2006 a serviciilor publice (1) Serviciile 
de utilităţi publice sunt în responsabilitatea 
autorităţilor administraţiei publice locale şi se 
înfiinţează, se organizează şi se gestionează 
potrivit hotărârilor adoptate de consiliile 
locale, de consiliile judeţene, de asociaţiile 
de dezvoltare comunitară sau, după caz, de 
Consiliul General al Municipiului Bucureşti, în 
funcţie de gradul de urbanizare, de importanţă 
economico-socială a localităţilor, de mărimea 
şi de gradul de dezvoltare a acestora şi în 
raport cu infrastructura tehnico-edilitară 
existentă. (2) În organizarea, funcţionarea 
şi dezvoltarea serviciilor de utilităţi publice, 
interesul general al comunităţilor locale este 
prioritar. Prevederile prezentei legi vizează 
satisfacerea cât mai completă a cerinţelor 
utilizatorilor, protejarea intereselor acestora, 
întărirea coeziunii conomico-sociale la nivelul 
comunităţilor locale, precum şi dezvoltarea 
durabilă a unităţilor administrativ-teritoriale.)

Érdemes alaposan tanulmányozni a 2006. 
évi 325. sz., Törvény a hőenergia-ellátási köz-
szolgáltatásról című jogszabály előírásait, 
amelyik csak elvileg teszi lehetővé az egysé-
ges fűtési övezetek kialakítását, így: „2. sza-
kasz: A törvény elvei és célkitűzései; 3. cikk – a 
jelen törvény elvei a kővetkezők: f) a hőener-

gia-hálózatokhoz és a hőenergia-ellátási köz-
szolgáltatáshoz való, megkülönböztetés nél-
küli hozzáférés biztosítása a felhasználóknak; 
g) egy kondomínium – egy fűtésrendszer. Ez 
utóbbi egy elvet, egy törekvést jelez, de nem 

korlátoz. A törvény célkitűzései közül pedig a 
4.cikkből idézünk: a) a hőenergia-ellátási köz-
szolgáltatás folyamatosságának biztosítása; b) 
a hőenergia-ellátási közszolgáltatás minősé-
gének biztosítása; c) az árak fogyasztói hozzá-
férhetősége.

A helyhatóságok feladatköre a hőenergia-
ellátás terén a 8. artikulusban szerepel. Az 
i) pont szerint az egységes fűtési övezetek 
megállapítása a helyi tanács határozatával jó-
váhagyott régiófejlesztési megvalósíthatósá-
gi tanulmányok alapján történik. (Itt meg kell 
jegyezni, hogy a váradi tanácsi határozathoz 
csatolt dokumentáció távol áll attól, hogy ré-
giófejlesztési megvalósíthatósági tanulmány-
nak lehessen tekinteni.)

Figyelmet érdemel még a Közműszolgál-
tatást Szabályozó Hatóság (ANRSC) 2007/91. 
rendelete és a hőenergia-ellátási közszolgálta-
tás üzemeltetési keretszabályzata, amit a Helyi 
Tanács 866. számmal fogadott el 2010-ben. A 
határozatot bevezető előterjesztés konkrétan 
megemlíti a 250. cikkelyt, oly módon, hogy ez 
kategorikusan tiltja az A övezetben lévő ingat-
lanok részleges vagy teljes lekapcsolását a köz-
pontosított hőenergiaellátó-rendszerről. Ez a 
határozat félrevezető, erőszakos, a fogyasztók 
érdekeit sértő. Mert:

– a 250. cikkely csak a teljes leválást 
(debranşare) korlátozza;

– a 249. cikkely megengedi az egyéni lekap-
csolásokat ott, ahol a 2007-es ANRSC-rendelet 
és a hőenergia-ellátási közszolgáltatás üze-
meltetési keretszabályzata életbelépése előtt 
már történtek egyéni lekapcsolások; ez a dá-
tum Nagyváradon 2010. december 21.

 

A távfűtés egyéb furcsaságairól 

folytatása a 4. oldalon
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Július 19-én a nagyváradi Városházán tar-
tották a Partiumi Autonómiatanács (PAT) 
alakuló ülését. A helyszínválasztás azért is 
jelképes, mert a bihari megyeszékhely a Par-
tium regionális központja. Az alakuló ülés egy 
2008-ban indult folyamat eredménye volt. 
Ekkor hozták létre Érmihályfalván a Partiumi 
Autonómia Kezdeményező Bizottságát ifj. 
Szilágyi Ferenc elnökletével. Számos szakmai 
jellegű anyagot dolgoztak ki azóta, különböző 
rendezvényeket szerveztek, továbbá az auto-
nómia és a Partium népszerűsítését szolgáló 
kiadványokat adtak ki. 

2013 elején Szatmárnémetiben az Erdélyi 
Magyar Nemzeti Tanács döntést hozott a Par-
tiumi Autonómiatanács létrehozataláról, az 
alakuló ülést Zilahon készítették elő. A Partium 
öt megyéjének képviselői vettek részt ezen: az 
EMNT megyei delegáltjai, továbbá az akadé-
miai és civil szféra, valamint a történelmi egy-
házak képviselői. Toró T. Tibor mint az Erdélyi 
Magyar Néppárt elnöke megfigyelői státus-
ban volt jelen az eseményen. 

A PAT feladata a partiumi autonómia és ön-
rendelkezés gondolatának népszerűsítése, az 
ehhez tartozó szakmai és tájékoztató anyagok 
kidolgozása, illetve majdan a vonatkozó tör-
vényjavaslatok elkészítése, az egyéb ide kap-
csolódó akciókban való részvétel, vagy ezek 

szervezése – az aláírásgyűjtéstől egészen a 
közterületeken való tüntetésekig. 

A PAT hét fős elnökséggel alakult meg, min-
den egyes megye egy-egy elnökségi tagot de-
legált. Elnöknek Csomortányi Istvánt, míg alel-
nöknek Szilágyi Ferencet választották meg. 

Elfogadták az év hátralevő részére vonatkozó 
cselekvési tervet, amiben szerepel az első tá-
jékoztató anyagok elkészítése, és olyan kényes 
kérdések is, mint a Partium határainak, illetve a 
Partium jelképeinek (zászló és címer) javaslati 
szintű kidolgozása. 

Megalakult a Partiumi Autonómiatanács

Augusztus 16-án a nagykárolyi Károlyi-kas-
télyban tartotta meg rendes ülését a Partiumi 
Autonómiatanács (PAT), ahol jelen volt többek 
között Csomortányi István elnök és Szilágyi 
Ferenc alelnök, valamint minden egyes parti-
umi megye delegált elnökségi tagja. A PAT azt 
szolgálja, hogy területi autonómiát vívjunk ki 
az itt élő magyar közösség számára, mivel a 
Partium egy olyan területe Erdélynek, amely 
a magyar határ mentén fekszik, és ahol mint-
egy 400 ezer magyar él – mondta el lapunk-
nak Csomortányi István, a Partiumi Autonómia 
Tanács elnöke. Egy olyan területről beszélünk, 

amely tulajdonképpen gazdaságilag ki van 
szolgáltatva a mai román államnak, Bukarest 
gyakorlatilag gyarmatként kezeli. 

 
Saját címer és zászló
 
A Károlyi-kastélyban megtartott ülésen 

fontos szerepet töltött be a Partium jelképe-
inek kidolgozása. Nagyon fontos az, hogy a 
Partiumnak saját címere és zászlója legyen – 
magyarázta Csomortányi. Elmondása szerint 
szeptember elején egy meghívásos pályázatot 
hirdetnek meg, amelynek első rendű alapfel-

tétele az, hogy egy történelmi szimbólumot 
vagy szimbólumokat használjanak fel a terve-
zők. A partiumi megyéknek, vármegyéknek is 
megvannak a maguk hagyományos jelképei, 
ezeket kellene összeforrasztani, hogy az ezen 
a területen élő emberek a magukénak érez-
hessék, és ki is függesszék azt otthonukban – 
tette hozzá a PAT elnöke. 

 
Népszerűsíteni kell az autonómiát
 
A Partiumi Autonómiatanács ülésén a címer 

és zászló mellett fontos szerepet töltött be az 
autonómia népszerűsítése is a Partiumban, 
de nemcsak a magyar, hanem a román ajkú 
honfitársak között is, kétnyelvű, tükörfordítású 
szórólapok formájában. A tapasztalat azt mu-
tatja, hogy az emberek többsége szívesebben 
nézeget egy képet, mintsem elolvasson egy 
száraznak tűnő szöveget. Ép ezért a vizualitás-
ra fogunk összpontosítani, amikor egy szóróla-
pot vagy egyéb nyomtatványt akarunk majd 
az emberek kezébe adni – magyarázta Szilágyi 
Ferenc, a PAT alelnöke. A népszerűsítésben 
oroszlánrészt vállaló alelnök közreműködésé-
vel szeptember elején kerékpártúrát szervez-
nek. Margitta település hatvan kilométeres 
körzetéből érkeznek majd szatmári, szilágysá-
gi és bihari kerékpárosok, hirdetve a területi 
autonómia fontosságát.

A Partiumnak címer és zászló kell
A PAT SZEPTEMBER ELEJÉN MEGHÍVÁSOS PÁLYÁZATOT HIRDET 
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– Közel két hónapja, hogy véget értek a Szent 
László Napok, mégis visszatérő téma a helyi saj-
tóban a rendezvény. Hogyan értékeli ezt a mes-
terségesen gerjesztett botrányt? – kérdeztük 
zAtyKÓ GyuLA főszervezőtől, az Erdélyi Ma-
gyar Néppárt alelnökétől.

– A botrány alapja egy tetten ért lopás, 
amelynek elkövetője a Bihar megyei RMDSZ, 
mely szervezet ellopta a Szent László Napok 
arculati tervét, elnevezését, és mintha saját 
szellemi terméke lenne, kérelmezte a védjegy-
hivataltól a levédését. A lebukás után Szabó 
Ödön ügyvezető elnök a legjobb védekezés 
a támadás elvét követve mindenfélét kitalált, 
erősen sántító magyarázattal próbálkozott 
elterelni a figyelmet a lopási kísérletről. Ez vi-
szont egy olyan tény, melyre nem létezhet 
semmilyen magyarázat. Aki ebben a kérdés-
ben a merénylők védelmére kelt, az vagy nem 
látja át a cselekmény súlyát, vagy érdekből 
hajbókolt. 

– Milyen reakciókat váltott ki az emberekben, 
hogy a politika ilyen durván beleavatkozott egy 
civil kezdeményezésbe?

– Bízom abban, hogy a nagyváradi, bihari 
emberek eléggé tisztán látják ennek a próbál-
kozásnak a sötét hátterét, és akként is kezelik. 
Látniuk kell azt is, hogy a „kisajátítás” visszafelé 
sült el, hiszen beszédesen mutatja, hogy a Szö-
vetségben milyen erkölcsű személyek diktál-
nak. A becsületes RMDSZ-tagokat is ugyanúgy 
meg kell botránkoztassa a lopás és a sumáko-
lás, hiszen ez az ő hitelüket is rontja. Fiatal ön-
kénteseink előtt – akik tiszta lélekkel és szán-
dékkal járultak hozzá a rendezvény sikeréhez 
– restellem, hogy a politika ilyen csúnyán be-
lerondított a munkájukba. Ugyanakkor jól tu-
dom, hogy nem nekem kell itt restelkednem, 
nem én voltam az, aki lopni próbált. 

– Ismerjük az RMDSZ magyarázkodását és a 
katolikus püspökség elhatárolódását. A rendez-

vény főszervezőjeként miként fogadta mindezt?  
– Az egész rendezvény alatt sikeresen ik-

tattuk ki a politikát. Ezzel a felelőtlen lopási 
kísérlettel – ami egyértelműen politikai indít-
tatásból történt – került képbe a politika. Való-
jában attól a 30 ezer embertől lopták volna el 
a rendezvényt – egy önfeledt, derűs élményt 
–, akik részt vettek a Szent László Napokon. Az 
a magyarázat pedig, hogy nem használható 
a Szent László Napok megnevezés, nevetsé-
ges. A Kárpát-medencében se szeri, se száma 
a Szent Lászlóról, Szent Györgyről vagy Szent 
Istvánról szóló polgári, nem egyházi vagy nem 
csak egyházi jellegű rendezvényeknek. Több-
ször egyeztettünk Böcskei László római kato-

likus püspökkel, aki kifejezte azon, mindenki 
által tiszteletben tartott álláspontját, hogy az 
anyaszentegyház sajátos egyházi eszközök-
kel élteti Szent László kultuszát, és nem óhajt 
világi rendezvény lebonyolításában szerepet 
vállalni. Ugyanakkor idézek a március 11-én 
keltezett leveléből, melyben azt írja: „Katoli-
kus egyházunk törekedett hűséges maradni 
Szent László példájához, hagyatékához, és 
továbbra is örömmel tesz eleget ennek a szép 
feladatnak. Értékeljük a civil szervezetek ér-
deklődését és bekapcsolódását Szent László 
király tiszteletének elmélyítésébe. Egyházunk 
azonban, ahogyan ez helyes, az őt megillető 
szerepkörben óhajtja folytatni ezt az áldásos 
tevékenységet. Ezért van az, hogy elsődle-
gesen saját lehetőségeinkre és eszközeinkre 
figyelünk, miközben tisztelettel követjük azo-
kat a kedvezményezéseket is, amelyeket má-
sok kínálnak fel a közös cél szolgálatára, Szent 
László király tiszteletének elmélyítésére.” Ez az 
idézet elég bizonyítéka annak, hogy a római 
katolikus egyháznak nem volt kifogása a ren-
dezvénnyel és annak nevével kapcsolatban.

– Hogyan áll az óvás ügye?
– Időben megóvtuk az Állami Találmányi és 

Védjegyvédelmi Hivatalnál (OSIM) az RMDSZ 
erkölcstelen módon benyújtott levédési ké-
relmét. Vélhetően szeptember végéig döntés 
születik. Mindenképpen értesítjük az olvasó-
kat az ügy kimeneteléről.

– Hogyan tovább? Milyen terveik vannak a jö-
vőre nézve? 

– Folytatjuk az elkezdett munkát. Úgy ér-
zem, sikeres és hiánypótló volt a rendezvény. 
A záró koncerten körülbelül tízezer ember köz-
felkiáltással kérte fel a rendezőket, hogy jövőre 
szervezzék meg ismét a Szent László Napokat, 
a nagyváradi magyarság egyik ünnepét. Mi 
ehhez tartjuk magunkat.

Mészáros tímea

Nincs mentség a Bihar megyei RMDSZ 
tettére a levédési botrány ügyében

A helyhatósági illetékesek impertinens visel-
kedése az előterjesztés már idézett kitételé-
ben mutatkozik meg: „Az állam úgy döntött, 
hogy ha beruház a központosított hőenergia-
rendszerekbe, akkor úgy kellene, hogy legye-
nek stabil fogyasztók is, ami miatt bevezette a 
rendszerről való leválás tiltását.”

Csődben

A Hőerőmű összes adóssága, ami nyilvános-
ságra került: 302 175 144 lej. A felhalmozódás 
okaként a költségeket nem fedező hatósági 
árakat említik. A 2012-es év szintjén az árkü-
lönbözetek így alakultak:

Önköltségi ár                    Elfogadott hatósági ár
– hőenergia                   320.62 lej/Gcal                      

221.20 lej/Gcal
– villamos energia          473.31 lej/MWh                    

333.29  lej/MWh

A 2012-es év termelési viszonyainak megfe-
lelően az éves adósság így alakulhatott:

– hőenergia: 570.000 Gcal x (320.62–221.20) 
lej/Gcal = 56 669 400 lej/év

– villamos energia: 267.000 MWh x (473.31– 
333.29) lej/MWh = 37 385 340 lej/év

Összesen: 94.054.740 lej/év. Az adósság fel-
halmozás periódusa: 3,2 év. Így jön ki a 302 175 
144 lej.

Az önkormányzat illetékesei csak magya-
rázkodnak és másra, fölfelé mutogatnak. Sőt a 
ködbe vesző múltra, elődeikre. Ahelyett, hogy 
megneveznék a felelősöket a hibás, rossz hő-

energia-gazdálkodás és tervezés terén. Ahe-
lyett, hogy beismernék: a feladat meghaladja 
őket, a költségeket pedig a fogyasztókra, a 
lakótelepeken élők tízezreire próbálják háríta-
ni. Miközben a Hőerőmű továbbra is egy erő-
sen környezetszennyező és balesetveszélyes 
üzemként „ékesíti” Erdély nyugati kapuját. 

A távfűtés...
folytatás a 2. oldalról
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Megmenekül a tamáshidai bazilika

Megkezdődött 2013. augusztus 1-jén az állampolgárságot szerzett 
külhoni magyarok választási regisztrációja a külképviseleteken, vala-
mint a magyarországi választási irodákban. Az Erdélyi Magyar Nemzeti 
Tanács (EMNT) és az Erdélyi Magyar Néppárt képviselői Csíkszeredá-
ban, illetve Kolozsváron az elsők között regisztráltak, és sajtótájékozta-
tón hívták fel a figyelmet a történelmi jelentőségű pillanatra.

Csomortányi István, a Néppárt partiumi szervezési igazgatója és 
Bihar megyei elnöke, valamint Soós Sándor Kolozs megyei elnök a 
kolozsvári főkonzulátus udvarán tartott sajtótájékoztatójukon ismer-
tették a regisztráció folyamatát. Postai úton kapták meg a kétoldalas 
regisztrációs ívet tartalmazó borítékot, valamint egy részletes tájékoz-
tatást a folyamatról. „Az adatlapon és a névjegyzék-bevételi kérelmen 

személyes adatainkat kell megadjuk: nevünket, lakcímünket, személyi 
azonosítónkat, ami a lakcímkártyáról olvasható le. Azok a polgárok, akik 
még nem kapták kézhez a lakcímkártyájukat, a magyar útlevél vagy a 
honosítási dokumentumokon szereplő adatok szerint tölthetik ki a for-
manyomtatványt” – részletezte Soós.

„A Néppárt mindenképpen segíteni szeretne ennek a folyamatnak a 
kiteljesítésében, hiszen úgy gondoljuk, hogy a nemzet újraegyesítésé-
nek ez egy újabb nagyon fontos állomása” – hangsúlyozta Csomortányi 
a sajtótájékoztatón. Ugyanakkor felhívták a figyelmet: november else-
jétől a Nemzeti Választási Iroda honlapján is regisztrálni lehet. Innen le-
tölthetők a formanyomtatványok és a kitöltési segédletek. Csomortányi 
és Soós arra biztatják a magyar állampolgárságot szerzett erdélyieket, 
hogy mielőbb regisztráljanak és éljenek a szavazati lehetőséggel. 

Csíkszeredában elhangzott: az EMNT a magyar nemzethez tartozás 
tudatának erősítését elsődleges céljának tekinti. Ennek szellemében 
végezte az elmúlt két és fél évben a honosítási tevékenységét, amely 
során több mint 166 ezer személynek zárta le a honosítási kérelmét. Az 
EMNT székelyföldi honosítási koordinátora reményét fejezte ki, hogy 
más magyar szervezetek is hasonlóan fontosnak gondolják a magyar-
országi választásokon való részvételt, hiszen össznemzeti ügyről van 
szó. „A magyar állampolgársággal együtt nemcsak jogok, de kötele-
zettségek is járnak” – érveltek a Néppárt székelyföldi vezetői, történel-
mi jelentőségűnek nevezve, hogy hosszú idő után a külhoni magyarok 
szavazati jogot kaptak. 

Mindazok, akik további tájékoztatást szeretnének a regisztráció fo-
lyamatáról, a főkonzulátusokon érdeklődhetnek, ugyanakkor az EMNT 
és a Néppárt irodáiban is segítséget kérhetnek.

ÖSSZNEMZETI ÜGY A RÉSZVÉTEL A MAGYARORSZÁGI VÁLASZTÁSOKON
Elindult a választási regisztráció

Újra a régi pompájában tündökölhet a ta-
máshidai Árpád-kori bazilika, miután a Pro 
Partium Egyesület – Csomortányi István, az 
Erdélyi Magyar Néppárt (EMNP) Bihar megyei 
elnöke és Balogh János, az alakulat nagysza-
lontai vezetője közbenjárásával – megkapta az 
épület 49 évre szóló használati jogát. A meg-
állapodást, amely szerint az egyesület vállalja 
az épület felújítását, a tulajdonos Keményfok 
községi (Avram Iancu) önkormányzat határo-
zattal pecsételte meg. Az egyesület képvise-
lői szerint a megegyezés azért is fontos, mert 
a Trianon után telepített Keményfok elöljárói 
példás együttműködési készségről és magyar 
épített örökség iránti – nem kevés magyar ve-
zetőt megszégyenítő – példás érzékenységről 
tettek tanúbizonyságot. Mint emlékeztetnek, 
a romtemplomról már többször is beszámolt 
a megyei sajtó, hírül adták, hogy a szebb na-

pokat látott egyházi hajlékban most jószágo-
kat tartanak, és biztos pusztulásra van ítélve. 
„Egyesek szereplési vágyukban már szórvány-
ban végzett tevékenységük igazolására is 
használták a dél-bihari magyarság pusztulásá-
nak e mementóját, de tenni nem tettek sem-
mit” – idézték fel.

A használati jog megszerzése után kérdé-
sünkre Csomortányi István elmondta, már 
több vállalkozó is ígéretet tett arra, hogy a 
felújítási munkálatokban segítenek, anyagi tá-
mogatást nyújtanak. Mint az építőmérnök-po-
litikus ecsetelte, az első feladat a terület régé-
szeti tehermentesítése, a középkori templom 
igényes régészeti feltárása. Ezt követi majd az 
ingatlan építészeti felmérése, a statikai álla-
pot szaktanulmányban való rögzítése, hogy a 
felújítási tervdokumentáció még a télen elké-
szülhessen. „Amint a terv elkészült, s minden 
szakhatósági engedélyt zökkenőmentesen 
be tudunk szerezni, reményeink szerint jövő 
ilyenkor már az építési engedély is a kezünk-
ben lesz” – fejtette ki Csomortányi.  Hozzátet-
te: amikor a felújítási tervdokumentáció elké-
szült, a hozzátartozó költségszámítás alapján 
magyarországi, európai uniós és akár romániai 
pályázati pénzek bevonásával képzelik el a 
konkrét felújítást. „A cél nem feltétlenül az ere-
deti állapot visszaállítása, hanem a megma-
radt részek helyreállítása, és az eredeti állapo-
tot megközelítő felújítás elvégzése” – tudtuk 
meg. A Pro Partium Egyesület tervei szerint Is-
ten ősi erdőháti hajléka turisztikai és kulturális 

célokat fog szolgálni a dél-bihari szórványma-
gyarság megmaradásáért. 
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A Nagyváradi Polgármesteri Hivatal meghir-
dette az általános városrendezési terv (az ún. 
PUG) átdolgozásának IV. szakaszát. Július 15. 
és augusztus 28. között az érdeklődők megte-
kinthették a terv dokumentációját a váradi ön-
kormányzat honlapján (www.oradea.ro) vagy 
a városházán. Közvitákat a témával kapcsolat-
ban augusztus 5–8. között tartottak a város 
zónái szerint, az érdeklődés minimális volt a 
lakosság részéről. Ez annak is betudható, hogy 
a polgárok már tisztában vannak vele: vélemé-
nyük nem sokat nyom a latban. Nagyjából any-
nyit, mint 1989 előtt.

Nagyvárad általános rendezési tervének 
véglegesítésekor aligha fogják figyelembe 
venni a múltmegőrző törekvéseket. A magyar 
közösség részéről érkező javaslatok különö-
sen szúrják a román többségű váradi vezető-
ség szemét. Korábban már – mint ismeretes 
– számos aláírási akció és állampolgári kezde-
ményezés történt: a monarchia idején épült 
vasúti repülőhíd ipari műemlékké nyilvánítása 
mellett, a Hegyesi Márton utcai gyorsforgalmi 
út tervezett formájú megvalósítása, a Kert és 
a Vámház utcák bontása ellen éppúgy, mint 
a Biharpüspökit elkerülő terelőút megépíté-
séért, de a Szent László tér felújítási terveivel 
kapcsolatban sem talált meghallgatásra a 
váradi adófizetők egyetlen egy javaslata sem. 
A közterületek átrendezése és átnevezése is 
hordoz magában magyarellenes elemeket.

A város új általános településrendezési ter-
ve szerint 8173 hektárra bővítik a város belte-
rületét a jelenlegi 7909-ről. A dokumentum 
ugyanakkor négy ipari parkot tervez a jövő-
ben, amelyek közül kettő kivitelezése elkez-
dődött, kettő viszont egyelőre csak papíron 
létezik. Elméletben a zöldövezet védelmének 
is kiemelt szerepet szán az új városrendezési 
terv, úgy, hogy a gyümölcsösök is ebbe a be-
sorolásba kerülnek, így ezeken a területeken 
csak különleges esetekben engedélyeznek 
építkezést, és ezekkel együtt statisztikailag 
jócskán megugrik tehát a zöld területek város-
on belüli aránya anélkül, hogy egyetlen egy új 
park is létrejönne.

A belváros tekintetében a rendezési terv 
utat nyit a Szent László tér tervezett átépíté-
sének, de az eredeti tervhez képest – ami már 
átment egyszer a képviselő-testületen – már 
nem fog villamosvonal épülni a Kert utcában 
és nem kell ott bontani sem, továbbá a Zöldfa 
utca sétálóutca lesz. A tervek szerint a Fő utca 

tengelyében, a gyalogos forgalom átvezetése 
érdekében, majd egy gyaloghídnak is meg kell 
épülnie, mely átvezet a Fekete Sas-palota alat-
ti passzázs Kossuth utcai kijáratához.

A rendezési terv egy belső körút létreho-
zásával számol, mely a belvárost övező főbb 
utakat és sugárutakat foglalná magában (Vitéz 
utca, Vámház utca, Baross híd, Sztaroveszky 
utca, Schlauch kert, Széles utca), és ennek ér-
dekében viszont előírja a Vámház (ma Sucevei) 
utca szélesítését, azaz részleges bontását.

Új villamosvonalat kapna a város, mely a Te-
leki utcától indulna a Vitéz utcán át, a Rhédey 
kert déli részén, majd a Rulikovszki úton és a 
Pece-patak északi oldalán, azzal párhuzamo-
san haladva elérne a Ghillányi útig, ahol becsat-
lakozna a már létező villamosvonalba. Hogy 
mi alapján gondolta a tervezőcsapat, hogy 

pont erre a nyomvonalra van égető szüksége 
a városnak, egyelőre rejtély, hisz a két legfor-
galmasabb fertály, az egyetem, illetve az Aradi 
út végén elhelyezkedő bevásárlóközpontok 
elérését nem vagy csak részben oldja meg. Eb-
ben a tekintetben a rendezési tervet megelőző 
úgynevezett „mesterterv” vonatkozó javaslata 
sokkal hasznosabb lett volna, hiszen az egy, a 
Rulikovszki temető mentén a déli körgyűrűt el-
érő és onnan az Aradi úton át visszacsatlakozó 
nyomvonalat rögzített. Ez részben megegye-
zett a néppárt hasonló javaslatával, mely egy 
új villamosvonal kiépítését szorgalmazta, az 
Aradi úton haladva, érintve a nagyobb bevá-
sárlóközpontokat egy, a repülőtér előtt kialakí-
tandó villamosfordulóval.

Közúti felüljárók egész sorának megépí-
tését tervezik. Egészen pontosan ötöt a déli 
körgyűrűszakasz különböző csomópontjaiba 
és egyet a Kolozsvári út vasút fölötti átvezeté-
sére. Továbbiak épülnének végig a város újabb 
körgyűrűszakaszainak építésével.

Az általános településrendezési terv a várost 
elkerülő déli körgyűrűszakasz meghosszab-

bítását írná elő. Keleti irányban épülne egy 
újabb szakasz, mely a Kolozsvár–Nagyvárad 
vasút déli oldalán haladva Fugyivásárhelyet 
is tehermentesítené, valamint megépülne az 
oly sokat követelt nyugati körgyűrűszakasz 
is, mely a Szentandrási útból indulva a Sebes-
Körösön átlépve Nagyvárad és Szentjános 
között haladva a Szatmárnémeti felé vezető 
vasúttól nyugatra kerülné meg Bihar telepü-
lést is, becsatlakozva a valamikor megépülő 
észak-erdélyi autópálya nyomvonalába va-
lahol Kügypuszta határában. A tervek meg-
valósulása valódi megoldást jelentenének a 
teher- és átmenőforgalom ki- és elvezetésére, 
sőt, a püspöki teherforgalom okozta gondo-
kat is megoldanák, a gond csupán annyi, hogy 
a megvalósulásukra még minden bizonnyal 
évtizedeket kell várnunk. Egyébként ezek az 
útszakaszok négysávos gyorsforgalmi utak, 
melyek költségeinek még a felbecsülése is 
komoly merészséget kíván jelenleg. Éppen 
ezért a Néppárt helyi szervezete továbbra is 
kitart a korábban javasolt rövid (mintegy 4 
km-es hosszúságú), költséghatékony, kétsávos 
biharpüspöki terelőút megvalósítása mellett, 
mely akár egy fél év alatt megépíthető lenne 
kis jó szándékkal és a város beruházásainak 
nem túl komoly átszervezésével.

Az elfogadásra váró tervek szerint az elöl-
járóság nem tágít a Hegyesi Márton (ma 
Ecaterina Teodoroiu) utcai gyorsforgalminak 
nevezett kétsávos út megépítésétől. A repülő-
híd bontása ennek lenne a folyománya.

Összegzésképpen elmondhatjuk, időszerű 
volt az önkormányzatnak előrukkolnia egy új 
városrendezési tervvel, a legutóbbi ugyanis 
1995-ben készült el, érvényességi ideje pedig 
csak tíz év volt, így az már nyolc éve elavult. A 
parkolási mizéria enyhítése érdekében példá-
ul semmit sem tett a Bolojan-adminisztráció 
azon kívül, hogy összevissza csíkoztatta az 
úttesteket, lecsípett a járdákból és zöldöve-
zetekből, fizetőssé téve a parkolást még a 
külvárosokban is. A körvonalazódó általános 
rendezési terv nem ad hatékony választ a vá-
ros hosszú távú fejlődésének egyre sürgetőbb 
kérdéseire, készítői nem tudtak valóban na-
gyot és korszerűt álmodni, tervük éppen csak 
ideig-óráig enyhíti a saját korlátai közé szorult, 
fejlődni akaró városunk településrendezési 
gondjait. Eszerint Nagyvárad továbbra sem 
lesz a jövő városa. 

Közviták a városrendezési tervről

Furcsa ajánlott levélről küldözget értesítéseket újabban a posta. 
Több nagyváradi telektulajdonos vehetett kézhez az önkormányzat ál-
tal küldött fenyegetéssel felérő értesítést, melyben arról tájékoztatnak, 
hogy a 2006/725-ös helyi rendelet értelmében azok, akik nem kaszálják 
le területeiket és nem szállítják el az esetleg ott található hulladékot, 
és mindezt nem csupán a telekhatáron belül, de egészen az úttest pe-
reméig, 1000 és 2500 lej közötti bírságra számíthatnak. Persze abban 
semmi kivetnivaló nincsen, ha végre az elöljáróság rendet akar terem-
teni, és tiszta, gondozott környezetet szeretne. Még az ultimátumszerű 
hangnem és az ötnapos határidő felett is átléphetnénk, hiszen hozzá-

szokhattunk már a balkáni hangnemhez. Ami azonban kérdésessé te-
szi ez esetben is a jó szándékot, az az, hogy a jelek szerint megint a 
magántulajdonosok és a kisebb telkek tulajdonosainak torkán akarják 
lenyomni az újsütetű rendszeretetet, miközben a legelhanyagoltabb 
és sok esetben valóságos hulladéklerakókként működő állami és ön-
kormányzati területekre ezt a szigort a városháza urai már nem tartják 
épp olyan elengedhetetlennek. Ismét a kettős mérce alkalmazásának 
klasszikus példája ez, mely mögött jól kivehető a valódi szándék: az 
értelmetlen költekezésekbe fúló helyi költségvetés számára újabb ösz-
szegek behajtása. Arra az esetre, ha megbukna a helyi telekadók behaj-
tását szabályozó határozat – hiszen azt a bíróság ősszel nem kis eséllyel 
megsemmisítheti –, íme az újabb eszköz, mellyel meg lehet sarcolni a 
váradiakat.

Büntetés az elhanyagolt telkekért
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Orbán Viktorral találkoztak a Néppárt vezetői
A hagyományos tusványosi találkozóra jú-

lius 27-én kerítettek sort Tusnádfürdőn a ma-
gyar kormány és az Erdélyi Magyar Néppárt, 
illetve és az Erdélyi Magyar Nemzeti Tanács 
vezetői. Orbán Viktor miniszterelnökkel, Sem-
jén Zsolt miniszterelnök-helyettessel, Németh 
Zsolt államtitkárral, Répás Zsuzsanna helyet-
tes államtitkárral, valamint Hidvéghi Balázs-
zsal, a Fidesz stratégiai igazgatóhelyettesével 
a Néppárt részéről Toró T. Tibor elnök, Papp 
Előd, Szilágyi Zsolt és Zatykó Gyula alelnökök, 
az EMNT képviseletében pedig Tőkés László 
elnök és Sándor Krisztina ügyvezető elnök ta-
lálkoztak. 

A megbeszélésen sikerként értékelték a 
kedvezményes honosítási folyamat eddigi 
eredményeit, a kormányfő pedig elismerően 
szólt az EMNT demokráciaközpontjainak te-
vékenységéről. Megállapodtak abban, hogy 
a honosítást folytatni kell mindaddig, amíg 
igény mutatkozik iránta. A magyar kormány, 
a Néppárt és az EMNT képviselői egyetértet-

tek abban, hogy a határom túli magyar kö-
zösségek esetében az a legfontosabb, hogy 
minél több külhoni állampolgár vegyen részt 
a 2014-es magyarországi országgyűlési vá-
lasztásokon. A miniszterelnök értékelte, hogy 
konszenzus van abban, hogy nemcsak a politi-
kai pártoknak, hanem például a civil szerveze-
teknek is feladata a szavazásra jogosult kettős 

állampolgárok tájékoztatása a választásokról, 
illetve a segítség a regisztrációban. A Néppárt 
képviselői hangsúlyozták: ők minden eszköz-
zel segíteni fognak ebben a tájékoztatási és 
mozgósítási folyamatban.

A találkozón szó esett a Romániában esedé-
kes régiósításról is, Toróék ismertették a párt 
saját elképzelését, illetve a bukaresti ötleteket 
elutasító álláspontját. A magyar miniszterel-
nök nagyra értékelte az Erdélyi Magyar Nép-
párt kitartását és törekvését arra, hogy aktív 
fellépésre biztassa az erdélyi magyar közössé-
get, példaként említve a július 20-i megmoz-
dulásokat, amelyek keretében a Néppárt hívá-
sára 119 erdélyi településen vonultak az utcára 
az emberek, hogy tiltakozzanak a román kor-
mány tervezett közigazgatási átalakítása ellen.

A tusnádfürdői találkozón megállapodtak 
abban, hogy ősszel folytatják az egyeztetést 
annak érdekében, hogy az erdélyi magyar kö-
zösség egységesen vegyen részt a 2014-es eu-
rópai parlamenti választásokon.

A bihari RMDSZ ügyvezető elnöke és parlamenti 
képviselője fittyet hány nemcsak a szabályokra, 
hanem a jóérzésre is: gépkocsiját a mozgáskor-
látozottaknak fenntartott helyen parkoltatja a 
hajdan Bémer püspökről elnevezett téren. Ezt 
dumáld ki, Ödön!

Traian Băsescu román államfő és poli-
tikustársai magyarellenes kirohanásai a 
tusnádfürdői és borzonti táborokban elhang-
zottak nyomán tisztábbá tették a képet. Meg-
mutatták, hogy a magyar közösség leszámol-
hat azzal az illúzióval, miszerint a romániai 
politikai palettán van olyan román erő, amely 
megértőbb a magyar ügyek iránt. Most egy-
értelművé vált, hogy a releváns román pártok 
között egyetlen potenciális szövetséges sincs, 
ha nincs más, amivel kampányoljanak, mind-
egyik előhúzza a magyar kártyát.

A kormányoldal pártjainak Băsescu szél-
sőségességét ostorozó kijelentései már csak 
azért is hiteltelenek, mert ők maguk is ma-
gyarellenes izgatással kerültek tavaly először 
hatalomra. Azóta sem változtak meg, a román 
külügy közleményeiből csak úgy süt az avítt, 
nemzetállami retorika, amely Romániát kizá-
rólag a románok országának tekinti, ezért hal-
lani sem akar a magyarok önrendelkezéséről, 
a magyar nyelv regionális státusra emelésétől 
azon régiókban, ahol a magyarság őshonos, 
pedig ez valóban egyenrangú polgárokká ten-
né az erdélyi magyarokat.

A kormány RMDSZ-t dicsérő retorikája se 
tévesszen meg senkit: azért állítják szembe 
Pontáék, pozitív példaként, a „szélsőséges” 
magyar szervezetekkel, mert úgy gondolják – 
talán a tapasztalat alapján –, hogy a tulipáno-
soktól kell a legkevésbé tartani, adott esetben 
néhány kormányzati tisztséggel leszerelhetők 
a „radikális” igények. Ezért sem javallott az 
ezen pártok alkotta kormányt legitimálni egy 
esetleges magyar kormányrészvétellel.

A másik oldalon Băsescu most bebizonyí-
totta, hogy csupán szavazatszerzési trükk volt 
a magyarok iránti nagyobb megértés. Az er-
délyi magyarok három alkalommal kihúzták 
őt a csávából, most azonban új pártja számára 

toboroz szavazókat, akiket jobb híján naciona-
lista diskurzussal próbál megfogni.

A băsescui „pálfordulás” is jelzi: bár a parla-
menti küzdelmet sem kell feladni, a jogköve-
telések és az autonómiatörekvések számára 
alacsonyabb szinten, a román civilek körében 
kell támogatást keresni. Alulról építkezve, 
nem csupán magyar, hanem közös, regionális 
igényként kell itthon és külföldön megfogal-
mazni az önrendelkezés szükségességét, azt, 
hogy például a közigazgatási átszervezésről 
ne Bukarest döntsön önkényesen. Az ugyan-
is továbbra is bizonyos, hogy egyedül nem 
megy.

Balogh Levente 
(Krónika)

„Tiszta” helyzet

A román államfő paprikajancsivá változva ágált 
Magyarország ellen, patrióta politikustársai 
nevetségessé válva kontráztak neki, a sajtónak meg 
kapóra jött uborkaszezonban a cirkusz

A szocialista iskolában Mórickát felszólítja 
a tanár:
– Na , fiam, sorold fel nekem a baráti orszá-
gokat.
– Csehszlovákia, románia, Lengyelország, 
NdK, Bulgária.
– Jól van! ám a legfontosabb kimaradt: a 
Szovjetunió.
– Az nem baráti ország, hanem testvéri!
– ugyan miért? – kérdi a tanár.
– Mert a barátait maga választja meg az 
ember…

HUMOR
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Csomortányi István, a Néppárt Bihar megyei 
elnöke beszédében nehezményezte, hogy 
amiképpen a ’60-as évek végén a kommunista 
diktatúra, úgy ma a bukaresti szociál-liberális 
kétharmados uralom is nélkülünk akarja köz-
igazgatási reformját végrehajtani, holott az ál-
lampolgárok véleménye számít a leginkább az 
őket érintő kérdésekben. A fiatal politikus szót 
emelt a Ponta-kormány aktuális, megkérdője-
lezhető intézkedései ellen. Hangsúlyozta: „A 
változtatni akarás nem úri passzió, mint ahogy 
a Partium önrendelkezésének gondolata sem, 
hanem az egyetlen esély megmaradásunk biz-
tosítására.” A csőd felé rohanó Románia egyet-
len esélyének Csomortányi az autonómia 
megvalósulását látja. Partiumi vonatkozásban 
kiemelte, az itt élő 400 ezer magyar és egymil-
lió román gondjai közösek, jó részük érti egy-
más nyelvét, és tiszteli a másik értékeit. Azzal a 
gondolattal zárta beszédét, hogy a megoldás 
is közös: az egységes, kétnyelvű Partium régió.

Kristófi Kristóf, a Néppárt nagyváradi elnö-
ke a váradolaszi temető sorsát elevenítette fel, 
felhívva a figyelmet, hogy az itt nyugvó ma-
gyarok nem találtak örök nyugodalmat. Gyalá-
zat, hogy a temető ilyen sorsra jutott, őseink 
tisztelete megköveteli, hogy akár százszor is 
kiálljunk az ellen, hogy a történelmünktől ide-
gen Mihai Viteazul elnevezés ne maradjon ha-
tályban, mondta, ismertetve az Erdélyi Magyar 
Néppárt városi szervezetének ez irányú kezde-
ményezéseit.

A tiltakozó megmozdulást megtisztelte je-
lenlétével Tőkés László EP-képviselő, EMNT-
elnök is. Az Erdélyi Magyar Nemzeti Tanács 
által meghirdetett Autonómia Éve (2013) ré-
szeként átfogó megmozdulássorozat veszi 
kezdetét, ennek egyik markáns szegmense a 
történelmi régiók felszabdalását ellenző és a 
partiumi önrendelkezés fontosságát kiemelő, 
Erdély egészére kiterjedő tüntetés – tájékoz-
tatott az erdélyi képviselő. A jelképes helyszín-
választásra és a többségiek térhódításának 
veszélyeire utalva kijelentette: „Sírjainkból is 
kiforgatnak, nem csak városainkból, falvaink-
ból, természetes életterünkből; csontjainkkal 
együtt emlékünket is eltörölnék.” A temető-
kert elrablása, amiképpen a kolozsvári két-
ágú templom területének kisajátítása vagy az 
erdélyi történelmi régiók eltörlése az EMNT-

elnök szerint egyet jelentenek a magyarság 
kisemmizésével, a külső határok után a belső 
határok átrajzolásával.

Végezetül az előző királyhágómelléki püs-
pök a Szent László Napok RMDSZ által törté-
nő lenyúlásával kapcsolatosan emlékeztetett 
arra, hogy még 2006-ban az Erdélyi Magyar 
Ifjak nagyváradi szervezete kezdeményezte, 
hogy a város alapítójáról és védőszentjéről, 
Szent Lászlóról nevezzék el a magyarok által 
egyébként is ezen a néven ismert Körös-parti 
főteret. Ekkor a történelmi egyházak képvi-
selői, a különböző politikai szervezetek, vala-

mint a nagyváradi civilek is csatlakoztak a kez-
deményezéshez. Hasonló összefogás lenne 
szükséges a Szent László-kultusz ápolásának 
vonatkozásában, hangsúlyozta Tőkés László. 
Hozzáfűzte: a ma már szentként tisztelt lovag-
királyról való megemlékezés vallási felekezet-
től függetlenül megengedett kell legyen a 
magyarok számára.   

A nagyváradi tüntetés incidensek nélkül, 
több mint hétszáz résztvevő jelenlétében 
zajlott le, és a himnusz eléneklésével zárult. 
A helyszínen a váradiaknak alkalmuk adódott 
egy, a Ponta-kormány regionalizációs terveit 
ellenző petíció aláírására, mely lehetőséggel 
több százan éltek. 

Váradon is kiálltak...  
folytatás az 1. oldalról


